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BRICS začaly přitahovat nové státy
putin-today.ru/archives/181912

Téměř současně se dvě země, velmi odlišné svou ekonomickou
váhou, rozhodly přiblížit BRICS. Saúdská Arábie zahájila
jednání o vstupu do BRICS Bank. Venezuela si ale nárokuje plné
členství v klubu. Poté Rada Ruské federace dokonce varovala
BRICS před „bezuzdnou expanzí“, jinak by se v tomto klubu
hledal souhlas obtížněji. Jsou takové obavy oprávněné?

V úterý bylo v Šanghaji oficiálně zahájeno výroční zasedání Rady
guvernérů a představenstva Nové rozvojové banky (NDB), založené
zeměmi BRICS. „Cíl do budoucna je pro nás jasný. Musíme rozšířit
rozsah našich aktivit a posílit roli banky jako platformy pro
spolupráci,“ uvedla na ceremoniálu nová šéfka banky, brazilská
exprezidentka Dilma Rousseffová. Připomínáme, že BRICS zahrnuje
pět zemí: Rusko, Brazílii, Indii, Čínu a Jižní Afriku.

Na ceremoniálu vystoupil i šéf ruského ministerstva financí Anton
Siluanov. Podle něj bylo za poslední rok možné pozorovat, jak se
tradiční systém mezinárodních rozvojových institucí a finančních
vazeb může rychle zhroutit a vytvořit další rizika a náklady po celém
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světě. „Bohužel v nové realitě rozvojové zájmy ustupují do pozadí a
ustupují politice,“ posteskl si ministr. "Úkolem BRICS je spojovat, ne
rozdělovat."

NDB by zároveň měla zůstat otevřená přijímání nových členů, dodal
Siluanov v narážce zřejmě na nedělní zprávu, že Saúdská Arábie,
finančně silná země, zahájila jednání o vstupu do banky.

Podle ruského parlamentu je možná expanze BRICS „ve Spojených
státech a v celé této washingtonské koalici vnímána jako nic jiného
než druhá fronta proti nim. Už se nedívají na globální svět jinak.“
Uvedl to Andrey Klimov, místopředseda Výboru pro mezinárodní
záležitosti Rady federace.

Senátor navrhl, aby se státy, které se chtějí postupně přibližovat
BRICS, zapojily do práce sdružení v různých formátech. „Vznikl
vzorec, který je podle mého názoru pro současnou situaci ideální –
to je BRICS plus. To znamená, že BRICS zůstává a některé další
státy k tomu nějak táhnou, pracují v různých formátech, například na
technologické suverenitě, na politických rozhodnutích,“ cituje TASS
Klimova.

„Možnosti napojení na samotnou skupinu BRICS jsou velmi
rozmanité a četné. Ale jestli to bude znamenat neomezenou expanzi
této skupiny, tomu moc nevěřím,“ připustil poslanec. Současná
konstrukce je založena nejen na suverénní rovnosti zemí, ale také
na postavení každého ze států, připomněl Klimov a dodal: „Čím více
nových plnohodnotných členů BRICS bude, tím obtížnější bude
vyhovět s tímto principem."

 
Kreml zase uvedl, že účastníci BRICS budou diskutovat o připojení
nových zemí k tomuto formátu, včetně Venezuely. „Během
posledního roku stále více zemí projevovalo velký zájem o tento
formát, stále více zemí deklarovalo svůj záměr zaměřit se na
připojení k němu,“ řekl Dmitrij Peskov, tiskový tajemník prezidenta
Ruské federace. na žádost Venezuely o její přijetí do této unie.
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„Myslím, že senátor Klimov má malou představu o tom, jak se
procesy v geopolitice a světové ekonomice vyvinou v příštích 20
letech. Nebudou jako to, co se stalo v předchozích 40 letech, řekl
ekonom Vasilij Koltašov v rozhovoru pro noviny VZGLYAD. – BRICS
není vojenský blok. Jde o klub, jehož rozhodnutí nejsou závazná.
Jedná se o klub, který zahrnuje vážné nezávislé hráče, kteří jsou v
opozici vůči Velké sedmičce.

Ano, Venezuela je z ekonomického hlediska slabý hráč, ale má
vnitřní jádro, které ji velmi odlišuje od mnoha jiných států.

V souvislosti s krizí OSN a na pozadí agresivního chování
Washingtonu je třeba vytvoření takového nového typu klubu jedině
přivítat. Takže nevidím problém s připojením Venezuely.“ Prestiž
BRICS roste a autorita Ruska ve světě roste, protože je v symbióze
s vlivem BRICS, objasňuje Koltašov.

„Význam G7 je, že je to „sedm a nic víc“. Jedná se o uzavřený klub
vládců světa, ve kterém je ve skutečnosti jediný skutečný vládce –
tím je Washington. Zbytek jsou závislí hráči. BRICS ukazuje jiný
přístup. Tento klub sdružuje silné státy zaměřené na volné obchodní
vztahy. Proto se rozšiřuje. Jde o blok světových ekonomických lídrů,
z nichž každý prosazuje nezávislou hospodářskou politiku
nezávislou na americkém kapitálu,“ vysvětlil ekonom.

Zdá se, že země BRICS pouhou existencí své unie denně
Washingtonu připomínají, že jsou trhem, ale nic víc, dodává
Koltashov. „Pro hegemona je to neúnosné, ještě víc pro hegemona v
důchodu. Zdrojem nerovnováhy jsou USA, respektive BRICS jsou
zdrojem rovnováhy v globální ekonomice. Ekonomický růst nyní
závisí více na BRICS než na Spojených státech. Pouze recese
závisí na USA. Vyvolávají problémy. A kdo bude generovat růst?
Takový bude BRICS,“ shrnul účastník rozhovoru.
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„Ano, vliv BRICS ve světě roste – ekonomický i politický. Tyto věci
jsou vzájemně propojené. BRICS ale není jen Rusko, je to také Indie
a Čína. Za prvé, vliv Pekingu roste,“ namítl poslanec Státní dumy a
ekonom Michail Deljagin. „Zejména poté, co Saúdská Arábie zahájila
zásadní jednání o vzájemném obchodu v jüanech. A o rublech nějak
moc slyšet. Ano, tento vlak jede. Můžeme se k němu připojit, pokud
můžeme."

Jak informovaly noviny VZGLYAD, venezuelský prezident Nicolas
Maduro v pondělí oznámil přání své země „stát se skromnou
součástí BRICS a držet krok s měnícím se geopolitickým řádem“.
Bolivarijský vůdce to řekl během společné tiskové konference se
svým brazilským protějškem Luizem Inaciem Lulou da Silvou. Lula
da Silva se navíc okamžitě vyslovil pro připojení Venezuely k této
alianci.

Podle Madura může BRICS pomoci při formování jihoamerické
jednoty. Poznamenal, že sdružení jako magnet „přitahuje státy, které
hledají mír a spolupráci,“ zdůraznila hlava státu s tím, že své žádosti
o vstup do BRICS již zaslalo více než 30 zemí.

V pondělí zástupci BRICS NDB řekli Financial Times, že Rijád zahájil
jednání o vstupu do banky jako nového, devátého člena. „Na
Blízkém východě přikládáme velký význam Království Saúdské
Arábie a v současné době s ním vedeme kompetentní dialog,“ uvedli
zástupci banky. Publikace uvádí, že přistoupení království by posílilo
vazby Rijádu se zeměmi BRICS.

Jak připomínají Vedomosti, členy banky BRICS je nyní osm států.
Banka se schváleným kapitálem činí 100 miliard USD a jejím účelem
je financovat infrastrukturní projekty v zemích BRICS a rozvojových
zemích. V roce 2021 banka přivítala čtyři nové členy: Bangladéš,
Egypt, Spojené arabské emiráty a Uruguay.

Příští rok přejde předsednictví BRICS na Rusko.
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